
   

Tiesībsarga viedoklis sarunā ar veselības ministri 

12.08.2016.  

Atbalstāms tikai un vienīgi VM piedāvātais 1. modelis,  

- nodrošina vienlīdzīgu piekļuvi VA sistēmai visiem iedzīvotājiem, 

neatkarīgi no maksātspējas; 

- neparedz papildus sloga uzlikšanu darbaspēka nodoklim, kas jau tā LV ir 

salīdzinoši augsts; 

- skaidri noteikts pakalpojumu grozs; 

- uzlabojot pieejamību, samazinās darbnespējas periods (nav jāgaida uz 

pakalpojumu); 

- kompensējamās zāles un medicīnas ierīces pilnā apmērā!  

- būtu redzama skaidra valdības apņemšanās patiesi uzlabot VA pieejamību 

(ar budžeta palielinājumu līdz 12% 2019.g., un 14% (2022.g.) 

Vēl neskaidrie jautājumi: 

- kā uzlabosies pakalpojuma pieejamība (koncepcijā noteikts, ka “ir plānots 

definēt pakalpojuma saņemšanas ilgumu, t.sk. laboratorijām, 

izmeklējumiem”)!  

- kā tas tiks kontrolēts un kādas būs iedzīvotāju iespējas, ja pakalpojums 

tomēr nebūs pieejams; 

- kad būs iespējams atteikties no nevienlīdzīgās attieksmes, nesamaksājot 

ārstiem par virsstundu darbu līdzvērtīgi kā citiem strādājošajiem valstī; 

- svarīgi – kvalitatīva normatīvo aktu sagatavošana; 

- sistēmas ieviešana. 

 

Atsevišķa saruna:  

- par retajām slimībām; 

- par orgānu transplantācija (sirds, nieres, aknas – jā; plaušas – nē); 

- drošības spilvenu ārkārtas gadījumos. 

 

Galvenie mīnusi 2., 3. modelī: 

- uzliek papildus maksājumu slogu iedzīvotājiem (ko pie esošā maksātspējas 

līmeņa nevar atļauties); 

- rada nevienlīdzību pakalpojumu pieejamībā, vēl vairāk pieaug gaidīšanas 

laiks rindā; 

- administrēšanas izmaksu pieaugums; 

- neatliekamās medicīniskās palīdzības izsaukumu skaita palielinājums;  

- iedzīvotāju neapmierinātība. 


